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Eelolevast laupäe-
vast kuni teisipäeva-
ni saab linnaraama-
tukogus raamatuid 
päriseks ära anda või 
koju viia täiesti ta-
suta.

Milvi Kapaun

Igaühel meist on kodus 
raamatuid, mida enam ei 
vaja, aga ära visata ka ei 
raatsi. Samas võib mei-
le mittevajalik trükis mõn-
da raamatusõpra väga rõõ-
mustada. Võimaluse raa-
matud teisele ringile saa-
ta pakub raamatulaat, mi-
da Elva linnaraamatukogu 
korraldab tänavusel luge-

misaastal juba teist korda.
Maikuus hästi õnnestu-

nud raamatukauplemine 
tõi raamatukokku palju lu-
gemismaterjali ja raama-
tusõpru. Kodus raamatu-
riiulil kasutult seisnud kir-
javara leidis laadal uued 
õnnelikud omanikud.

Laupäeval algavaks raa-
matulaadaks kogunes lin-
naraamatukogu hoidlasse 
kümmekond kasti- ja mitu 
suuremat kilekotitäit trü-
kiseid. Vanemad raama-
tud on 50ndatest aastatest, 
leidub ka väliseesti kirjan-
dust. Täies koosseisus too-
di laadale reisijuttude sa-
ri “Maailm ja mõnda” ning 
ulmesari “Mirabilia”.

“Toodud raamatud, ka 
vanem kirjavara, on kõik 
heas korras, kapsaks loe-
tuid siin pole. Samas on ka 
päris uusi väljaandeid,” se-
letas Elva linnaraamatu-
kogu töötaja Pille Rekker. 
“Eks see oli ka viisakus ja 
lugupidamine teiste raama-
tuhuviliste suhtes, et kole-
dat raamatut siia ei tooda. 
Sellist ei taha ju keegi luge-
dagi.”

Rekkeri sõnul ei pruugi 
kõik raamatute toojad olla 
ise laadalised ja laadaline 
võib olla ka lihtsalt raama-
tuhuviline, kes tuleb vaja-
likku kirjandust otsima ise 
raamatuid siia toomata.

“Inimesel on hea meel, 

kui ei pea raamatut ära vis-
kama, vaid see saab uue 
omaniku, kes on teosest hu-
vitatud. Kuigi vana trükk, 
aga hea raamat,” märkis 
Rekker. “Raamatulaada 
mõte ongi selles, et inime-
sed saaksid ise omavahel 
raamatuid vahetada.”

Raamatulaat annab ka 
raamatukogule võimaluse 
nii mõnigi “kapsaks” loe-
tud trükis korralikuma vas-
tu välja vahetada.

“Kui näeme, et lagune-
nud raamatu asemel on 
võtta vähemkulunud, siis 
saame selle ära vahetada. 
Võtame uue ja puhta arve-
le ning kanname vana ma-
ha. Sellest on raamatuko-

gule suur abi,” märkis Pil-
le Rekker.

Et raamatusõpradel 
oleks suures raamatute 
hulgas lihtsam valikuid te-
ha, sorteerivad raamatuko-
gu töötajad köited vastavalt 
teemadele. Raamatuvali-
kuga saab tutvuda ja enda-
le sobiva lugemisvara leida 
raamatukogu õppeklassis.

Teisipäeval, 26. oktoob-
ril kell 16 saavad huvilised 
raamatukogu juhataja Imbi 
Härsoni juhendamisel õpe-
tust ka kulunud raamatute 
parandamisel.

“Laadalisi ootavad ees 
põnevad valikud, taasleid-
mised ja uue avastamine,” 
lubavad laada korraldajad.
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Elva päästekomando 
pealik sai Venemaa 
presidendilt medali. Lk 2

Tööotsija 
Enicsis

Eesti Televisiooni 
saate Tööotsija võtte-
grupp on esimest kor-
da oma tele-elu jook-
sul Tartumaal, Elvas. 
Siin vajatakse elektroo-
nikaseadmete koostajat 
ja saate eesmärgiks on 
see ametivend – või pi-
gem ametiõde – laeku-
nud kandidaatide seast 
välja selgitada. Algselt 
oli kandidaate 40, sõe-
lale jäi kolm tublimat ja 
saate lõpuks selgub, kes 
neist valituks osutub.

Saade on eetris 25. 
oktoobri õhtul kell 
20.30, kordussaade ree-
del kell 15.40 ja laupäe-
val 9.30. EPP

Linnapead huvitab, 
miks riigikogulane 
valetab? Lk 4

Sinilinnus kõlas  
looduslaul.  
Lk 3

Laadalt “kapsaid” ei leia

Ebatavalised 
tunniandjad

Elva gümnaasiumis 
andsid sel nädalal kü-
lalisõpetajatena tun-
de noorsootöö spetsia-
list Veronika Laurson ja 
antropoloog Kalju Õl-
lek. Teadlikust sporti-
misest rääkisid vilist-
lased Maarja Kuuskve-
re ja Pille Muni, riigi-
kaitsest ja julgeolekust 
Ülar Vomm. Linnapea 
Reno Laidre õpetas 12. 
klassis füüsikat ja abi-
linnapea Toomas Jär-
veoja osales reedel 5. 
klassi emakeeletunnis. 
Reedel oli Tartu mnt 3 
aulas ka ettelugemise-
päev.

“Tagasi kooli” on 
presidendi ja sihtasu-
tuse Noored Kooli alga-
tus, mille eesmärk on 
tugevdada Eesti koolide 
ja ülejäänud ühiskonna 
koostööd. Sel nädalal 
andsid Eestimaa kooli-
des tundi ja jagasid ko-
gemusi tegusad koda-
nikud, lapsevanemad, 
vilistlased, üliõpilased 
ja ka need, kellel ei ole 
konkreetse kooliga veel 
vahetut suhet, ent kes 
soovivad seda luua. EPP

Elva ja ümbruskonna inimesed tõid raamatulaadale lugemismaterjali nii mõne köite kaupa kui kastides ja kilekottides. Raamatukogu töötaja 
Pille Rekkerile teeb heameelt trükiste hea korrasolek. Foto: Milvi Kapaun

Rannus on 
pühapäeval 
talgud

Rannu vald kutsub 
vallaelanikke eeloleval 
pühapäeval kell 11 hea-
korratalgutele. Kokku 
saadakse Rannu pargis 
ja talgutööks on lehte-
de riisumine. Kaasa pa-
lutakse võtta oma reha. 
Pärast tööd pakutakse 
talgulistele sooja teed 
ja küpsiseid. 

EPP

Iga-aastase projekti-
konkursi eesmärgiks 
on kaasata kodanike-
ühendusi uute idee-
de ja tegevuste leid-
miseks õnnetuste vä-
hendamise nimel.

Tiina Laube,  
Projektikonkursi 
koordinaator

Projektikonkurss kuulu-
tatakse välja juba kümnen-
dat korda ning jagamisele 
läheb üle 300 000 krooni.

Toetavate projektide 
kaudu soovime tõsta ela-
nikkonna ohuteadlikkust 
ning anda inimestele osku-
si ja kindlustunnet õnne-
tustega toimetulekuks.

Projektide teemad on 

sarnaselt möödunud aas-
tatele valitud tulekahjude 
ennetamiseks, veeõnnetus-
te ärahoidmiseks ning tu-
letõrjespordi popularisee-
rimiseks. Samuti oodatak-
se projekte tuletõrjeaja-
loo tutvustamiseks noorte-
le ning hädaabinumbri 112 
meeldetuletamiseks vanu-
ritele.

Eelmisel aastal esita-
ti Päästeametile kokku 46 
projektitaotlust, millest 
üheksa sai ka toetust. Kok-
ku osales selle aasta pro-
jektides üle kolme tuhande 
inimese.

Päästeametile on ühek-
sa aasta jooksul esitatud 
287 taotlust, millest toetu-
se on saanud 101.

Projektikonkursile eel-
nev teabepäev Tartus on 
29. oktoobril kell 13 Lõu-
na-Eesti Päästekeskuses 
(Vanemuise 64, Tartu). 
Eelregistreerimine ja info: 
Erki Remmelkoor, tel. 733 
7315, e-post: eha.anslan@
rescue.ee. Täpsem info ja 
juhised projektikonkursi 
kohta www.rescue.ee

Päästeamet annab raha
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Päästeteenistuse El-
va päästekomando 
pealik Igor Galjutinil 
oli tänavu tegus suvi, 
mida kroonis Vene-
maa presidendilt saa-
dud medal.

Sirje Veldi

Paar aastat tagasi, kui 
Päästeteenistuse Elva ko-
mando endine pealik ame-
ti maha pani, toodi Tartu 
keskkomando pealik Igor 
Galjutin Tartust Elvasse üle.

“Mulle hakkas see selts-
kond siin päris meeldima,” 
kiidab Igor Galjutin oma 
meeskonda.

“Olgem ausad, sellest 
hetkest, kui ma kolisin ka-
binetti ja ma muutusin kon-
torirotiks, kelle tööpäevad 
on kaheksatunnised, igat-
sen ma taga seda, et saak-
sin otseselt inimesi päästa,” 
ütleb Galjutin.

Eelmisel aastal loodi es-
makordselt kolme Balti rii-
gi päästjate baasil rahvus-
vaheline Balt Flood Com-
bat (BFC), mis on spetsiali-
seerunud üleujutustele, siis 
kandideeris sellesse grup-
pi ka Igor Galjutin. BFCsse 
valiti igast riigist 15 meest, 
nende hulgas ka Igor Galju-
tin.

“Nüüd tekkis jälle või-
malus olla reaalselt selle 
töö sees,” on mees rahul. 
“Riigid on hakanud selles 
suunas arenema. Nii saa-
dakse uusi kogemusi, sest 
järjest rohkem ostetakse ju 
ka meil varustust, mida tu-
leb katsetada.”

Esimene missioon – 
Poola

Tänavu juulis teadsid 
Igor Galjutini kodused, et 
kolm-neli päeva tuleb neil 
ilma pereisata hakkama 
saada, sest BFC-l tuleb vii-
mane koolitus Leedus. Ent 
üleujutus Poolas paiskas 
mehed praktiliselt üleöö li-
gi kuuks ajaks otse kriisi-
piirkonda.

“Juulis oli Poolas ikka 
päris kohutav pilt,” räägib 
Galjutin. “Pikaajaline vih-
masadu Karpaatides tõi 18. 
juuli öösel suured veemas-
sid mägedest alla ja selle 
tagajärjel väljus Visla jõgi 
oma piiridest, ujutades üle 
suured maa-alad. Linn Sa-
nomerz mattus 4,5 meetri 
sügavuse vee alla.”

Vesi ujutas Poolas üle 
terved linnad, helikopterilt 
vaadates paistsid vaid kiri-
kutornid ja majade katused. 
Inimesed kaitsesid oma ma-
ja, nii kuidas keegi sai, is-
tusid teisel korrusel või ka-
tustel ja ei tahtnudki väga, 
et neid oma kodust kuhugi 
evakueeritaks. Pigem oota-
sid ja lootsid, et vesi kiire-
mini alaneb ja elu normali-
seerub.

Päästjatel tuli õigesse 
kohta jõudmiseks teed ot-
sida kaardi järgi, sest navi-
gatsiooniseadmed ei taht-
nud töötada, elektrijaamad 
seisid ja antenn ei andnud 
mingit signaali.

“Lähed vette ja kusagil 
seal sõidad,” räägib Galju-
tin. “Alguses kõnnid läbi, et 
kus tee on. Kohati tuli vesi 

pedaalini.”
BFC ülesandeks oli võim-

sate pumpadega alandada 
veetaset niipalju, et elekt-
rijaamad saaksid tööle ha-
kata ja veelgi võimsamad 
pumbad tööle panna. Pum-
bata tuli selliselt alalt, kust 
vesi ära ei lähe, et vabas-
tada teed bussidele, liiklu-
sele. Seega kaua ühe koha 
peal ei püsitud, vaid liigu-
ti edasi.

“Mina olin kohe esime-
ses vahetuses, 24 tundi jut-
ti. Vihmasadu vaheldus tu-
geva päikesepaistega, rah-
vas käis kogu aeg uudis-
tamas, et mis toimub, mis 
need eririietes mehed siin 
teevad. Esimesel päeval 
sain omale täielikult “särgi 
selga”. Mul oli lühike särk, 
vest ja püksid ja kaitsepril-
lid peas. Kui ma baasi taga-
si tulles särgi seljast võtsin, 
siis keegi mu ülemustest üt-
les, et kuule pane särk sel-
ga tagasi – ei ole soliid-
ne. Kõik, mis oli riiete all, 
oli lumivalge, käed olid tu-
mepruunid... Selle “kunst-
riietusega” sain veel pikalt 
käia.”

Tingimused, kus pääst-
jatel tuli töötada, olid pä-
ris karmid: kuumus, pide-
valt sadav vihm, pole elekt-
rit, riideid kuivatada ei saa, 
töökohtade vahetamiste tõt-
tu tuli rasked voolikud lah-
ti kruvida ja uuele kohale 
paigaldada. Vahetuses ole-
vad päästjad viibisid kon-
teineris, töötav elektrigene-
raator andis valgust, et öö-
sel näeks pumpadele kütet, 
mida Poola riik andis pääst-
jatele tasuta, juurde kalla-
ta. Üksteise alla käidi öösel 
vaatamas, et pumbad töö-
taksid normaalselt, vahel 
tuli pumbad imiliinide pu-
hastamiseks peatada. Ko-
hapeal töötas ka Poola enda 
pumbasüsteem, mida Galju-
tin nimetas sõjavõitjaks, ku-
na see lõi oma müraga kõik 
teised pumbad üle.

Kuna tegemist oli BFC 
esimese missiooniga, mida 
rahaliselt toetas Euroopa 
Liit, siis jälgis üks Euroliidu 

ametnik, et midagi valesti 
ei tehtaks ning edastas pi-
devalt infot toimuva kohta.

“Mehed, kes olid mujal 
ekspeditsioonidel käinud, 
ütlesid, et nad sellist kohu-
tavat pilti näinud ei ole, na-
gu nüüd Poolas,” ütles Gal-
jutin. “Kanalisatsioonitorud 
on kõik muda täis, vesi ku-
sagile ära ei lähe, kõik hai-
seb... Poolas on palju suu-
ri õunaaedu, millest pal-
jud olid neljameetrise vee 
all, enam ei olnud lehti ega 
õunu – see oli kohutav pilt 
ja päris tugev majanduslik 
kahju.”

Poolakad on viiekümne 
aasta tagusest üleujutusest 
õppinud, et see võib kordu-
da, sestap ehitatakse seal 
valdavalt vaid kahekorruse-
lisi maju, kus eluruumid on 
teisel korrusel, esimesel on 
vaid külalistetoad. Siis ehi-
tati vallid, mis pidasid pool 
sajandit vastu, kuid nüüd 
andsid järele. Sõjavägi püü-
dis lennukitelt liivakotte al-
la visata ja nii vett tõkesta-
da, kuid see ei andnud tu-
lemusi.

Päeval, mil BFC missioon 
lõppes, korraldas Poola riik 
neile banketi ühele saks-
lasele kuuluvas lossis, kus 
muu hulgas pakuti ka pii-
soniliha. Banketile oodati 
ka üht Poola kõrget pääste-
ametnikku, kes lõpuks he-
listas ja teatas ebameeldiva 
uudise, et uus laine oli taas 
üle ujutanud selle linna, 
kus meie päästjad olid töö-
tanud. Igor Galjutin naases 
oma esimeselt välismissioo-
nilt poolakate antud me-
daliga eriliste teenete eest 
päästealal.

Venemaale appi
Augustis pakkus Eesti 

riik Venemaale tulekahjude 
kustutamiseks 1,5 miljoni 
krooni ulatuses tagastama-
tut abi, mille Venemaa kohe 
vastu võttis ja mida finant-
seeris välisministeerium. 
Lisaks sellele kogus arves-
tatava summa Eesti Puna-
ne Rist.

“Sõitsime Venemaale 

Tarmo Terepiga kahekesi. 
Mind võeti kaasa spetsia-
listina, kes neist pumpadest 
midagi jagab ja oskab ve-
ne keeles koolitada, sest Ve-
nemaal sedasorti pumpasid 
kasutusel ei ole.”

11. augustil laaditi Kose 
logistikabaasis tehnika pea-
le ja algas sõit Venemaa-
le, Moskvast 43 kilomeetri 
kaugusel asuvasse Naginski 
logistilisse keskusse.

“Kasutasime erafirmade 
autosid ja mikrobussi. Vene-
maa poolt korraldati meile 
roheline koridor. Kuna tege-
mist oli kiireloomulise abi-
ga, pandi meile vilkurite-
ga patrullautod ette ja taha. 
Oli päris naljakas sõita vil-
kurite saatel takistamatult 
läbi kõikidest GAI punkti-
dest, kus miilitsad seisid 
auvalves – vot sellist koge-
must pole mul enne olnud.”

13. augustil kell 3 pai-
ku öösel jõudis Eesti abi Na-
ginskisse, kus aeti noored 
sõdurpoisid voodist välja ja 
pandi koormat maha laadi-
ma.

Eesti saatis Venemaale 
1,5 miljonit krooni maks-
ma läinud neli veepumpa, 
kümne kilomeetri jagu eri-
nevas mõõdus voolikuid ja 
muud vajalikku aparatuuri, 
et kohapeal üks üksus saaks 
rajada veevõrgu. Galjutini 
hinnangul oli eestlaste voo-
likutest ja punase risti abist 
sealsetele inimestele väga 
palju abi. Ja kuigi eestlaste-
le võib siin tunduda, et mis 
see väike kübe suurele Ve-
nemaale oli, siis Venemaalt 
saabunud tagasiside on Gal-
jutini sõnul igati positiivne. 

“Päev enne seda kui me 
Moskvasse jõudsime, oli 
tulnud paduvihm ja see su-
rus suitsu maha. Korra oli 
selline tunne, et mis suit-
sust siin juttu on, ent kui 
järgmisel päeval Moskva 
Eesti saatkonnas ärkasime 
ja vaatasime valgusvoogu, 
kus oli näha peen suits, mi-
da tuli igalt poolt ja see oli 
ikka kohutav. Olen turbatu-
lekahjudel küll käinud, sel-
line turba lõhn lõi ninna. 

Tagasisõidupäeval oli suitsu 
linnas juba taas nii palju, et 
Moskva Ülikooli ülemisest 
osast 2/3 oli suitsu sees.”

Tagantjärele on Galjuti-
nil kahju vaid ühest, et ta 
ei saanud olla otse metsa-
tulekahjude epitsentris kõi-
ge tavalisemat päästetööd 
tegemas. Hea meel on, et 
sai sealsete polkovnikute-
ga juttu ajada ja Eesti riigist 
väheke objektiivsemat pil-
ti anda.

“Nezavisimaja Gazeta 
kirjutas samuti, et inimesed 
on tegelikult Eesti riigile tä-
nulikud. Üheltpoolt on ma-
ru jahe õhkkond ja teiselt 
poolt selline soe tagasiside,” 
ütles Galjutin. “Kui räägime 
riikidevahelistest suhetest, 
siis tavainimesed ei män-
gi seal mingit rolli. Päästja-
na pole mul vahet, kas ma 
toon tulest välja prügikolli 
või vaatan riietuse järgi, et 
tal ehk ka rahakotis mida-
gi on. See oleks naljanum-
ber. Meie jaoks pole vahet, 
millises sotsiaalses kihis ta 
on. Samuti on ka suhtumi-
ne teise riigi kodanikesse.”

Oma igapäevatöös peab 
ta päästjana psüühiliselt 
kõige raskemaks õnnetusi 
lastega, kui nad on jäänud 
põlevasse majja, sattunud 
liiklusõnnetusse või ära up-
punud. Igor Galjutin ütleb, 
et ei saa töömõtetest lahti 
ka kodus, sestap oma laste 
jaoks ei jätku niipalju aega 
kui tahaks.

“Mul on neli last – kaks 
poissi, kaks tüdrukut. Va-
nem poiss on nüüd 19, noo-
rem tütar sai kolmeseks. 
Kui talle lasteaeda järele 
lähen, siis on väga mõnus 
tunne, kui laps jookseb sül-
le ja ütleb, et “Issi tuli!”. Tä-
hendab, olen oodatud,” rää-
gib Galjutin.

Venemaa eriolukorda-
de ministeerium tunnustas 
humanitaaroperatsioonides 
osalemise eest medalite-
ga Päästeameti päästetöö-
de planeerimise ja analüüsi 
talituse juhatajat Tarmo Te-
repit ja Elva päästekoman-
do pealikku Igor Galjutinit.

Enicsi toodud põhju-
sed, miks nad värbavad 
inimesi välismaalt, sun-
nib vastu kirjutama. Ar-
tiklis väidab Elina Kal-
las, et “kuna kandideeri-
jaid on vähe, on raskusi 
juba inimeste intervjuu-
le saamisega” ja et “vär-
bamisel ei ole mingeid 
piiranguid ja diskrimi-
neerimisi”. Mina ei ole 
nende väidetega nõus 
juba isiklikult. Olen eel-
nevalt töötanud selles 
ettevõttes ja lahkumine 
ei olnud just kõige meel-
divam. Sellest on möö-
das ligi kaks aastat. Sel-
le kuu alguses proovisin 
saada tagasi tööle antud 
ettevõttesse, kuna kuul-
sin, et vajatakse töölisi. 
Vastuseks aga sain, et 
mind ei võeta tööle, ku-
na olen ettevõttes juba 
töötanud, minu lahku-
mine ei olnud just kõige 
meeldivam ja neil ei ole 
hetkel vabu töökohti.

Mismoodi kõlbab see 
kokku väitega, et värba-
misel ei ole piiranguid 
ega diskrimineerimist? 
Kõlab küll pigem piiran-
gute ja diskrimineerimi-
sena.

Kas tõesti arvatakse, 
et inimene ei suuda oma 
käitumist aastate jook-
sul muuta ja et ta ei ole 
sobilik seetõttu ettevõt-
tesse tööle? Ja kas tõesti 
ei suudeta leida tööd nii 
suures ettevõttes, võttes 
selle asemele võõrtöö-
jõudu lisaks?

Aire 
(repliigi autor on toime-
tusele teada)

(vt. ka Elva Postipoiss 
nr 37 16. okt. 2010)

REPliiK
Kõlab pigem 
vastupidiselt

Aasta 
põllumeheks 
valiti Madis 
Ajaots

Neljapäeval Riigi-
kogu konverentsisaalis 
peetud Maalehe ja Põl-
lumajandus-Kauban-
duskoja konverentsil 
kuulutati Aasta põllu-
meheks teraviljakasva-
taja Madis Ajaots Tar-
tumaalt Rannu vallast.

Ajaots on aastatega 
tõusnud kõrgete saaki-
de meistriks, koristades 
viie valla maadel igal 
aastal 7000-8000 ton-
ni teravilja. Tema re-
kordsaagiks on kaheksa 
tonni hektari kohta, te-
ravilja keskmine saagi-
kus on viis tonni hekta-
ri kohta, teatavad kor-
raldajad.

Kokku harib ta üle 
2000 hektari maad, 
majandades Pilsu talus 
ja OÜ-s Rannu Seeme.

Eesti Maaülikooli  
eripreemia kõige inno-
vaatilisemale põllume-
hele võitis Tanel Bulit-
ko, kes on Eesti Tõu-
loomakasvatajate Ühis-
tu juhatajana suutnud 
aastatega luua tugeval 
tasemel tõuaretuse ja 
rahvusvahelise tõumul-
likate müügi. BNS

Galjutin: olen hingelt päästja

Igor Galjutin Poola missioonil. Foto: erakogu
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16. oktoobril kajas 
kultuurikeskuse Sini-
lind saal kogu päeva 
laste laulust.

Milvi Kapaun

Loodusteemaliste laulu-
de konkursi korraldas El-
va laulustuudio õpetaja Li-
via Kuuskvere juba viiendat 
korda. Lisaks kohalikele oli 
seekord palju osalejaid Tar-
tust, kõige kaugemalt tulid 
laulustuudio Do-Re-Mi lau-
lulapsed Haapsalust.

Kohal oli ka varasema-
tel Looduslaulu konkurssi-
del osalenud lauljaid, vär-
vikust lisasid esmakordsed 
osalejad ja uued laulustuu-
diod. Viies vanuserühmas 
osales 72 laululast vanuses 
7-17 aastat.

“Kõik õpetajad olid vä-
ga südamega oma tööd tei-
nud, laulude valik oli kon-
kursi teemakohane,” mär-
kis Kuuskvere. “Oli näha ja 
kuulda, kuidas eelmistest 
aastatest juba tuttavad laul-
jad järjest paremini laula-
vad.”

Elvasse võit ja kaks 
kolmandat kohta

Žürii koosseisus Anne 
Kasesalu (Nõo reaalgüm-
naasiumi muusikaõpetaja), 
Meelis Roosaar (Elva güm-
naasiumi muusikaõpetaja) 
ja lastekeskuse Päikesekiir 
lauluõpetaja Airi Liiva hin-
das esinejaid kuue palli süs-
teemis. Arvestati lauluos-
kust, lavalist julgust ja dikt-
siooni.

Elva laulustuudio lastest 
saavutas esikoha Elise Us-
tav 13-14 aastaste vanuse-
grupis. Lauluõpetaja Triin 
Normani klaveri saatel kõ-
las Robert Jürjendali loo-
dud romantiline laul “Lu-
hal” Anzori Barkalaja sõna-
dele. Tänavu oma esimese 
plaadi üllitanud Elise Ustav 
köitis kuulajaid taaskord te-
male omase siira ja südam-
liku lauluesitusega, žürii 
hindas Elva laulutähte kui 
noort professionaali.

“Kui Elise lavale astub, 
siis tema ees on žüriil juba 
väga kõrged ootused,” üt-
les Anne Kasesalu. “Tege-
mist on väga professionaal-
se noore lauljatariga, tema 
esitus oli täiuslik.”

Livia Kuuskvere õpilane 
Eliise-Berta Tarto sai kol-
manda koha 11-12 aastas-
te grupis. Triin Normani 
laulutüdruk Helena Talvi-
ki Tarto jagas 15-17 vanuse-
grupis 3.-4. kohta.

Laulukonkursi vanuse-
gruppide parimad olid ala-
tes noorimast Marta Kü-
laots (Merilin Sinikalda 
ja Evald Raidma, Konguta 
Rahvamaja), Pauline Vähi 
(Ingrid Otti, Fa-Diees), Lau-
ra Danilas (Ursel Oja, Üle-
nurme muusikakool), Elise 
Ustav, Karmen Rõivassepp 
(Ursel Oja).

Silma paistnud lauljaid, 
kes auhinnakohtadele ei 
jõudnud, tunnustati tule-
vikulootuse eripreemiaga, 
ergutusauhinna sai ka la-
vajulguse või laulu südam-
liku esituse eest.

Elva laululastest said tu-
levikulootuse eripreemia 

Kirke Koort (õp Triin Nor-
man), Kris Erik Vaerand 
(Livia Kuuskvere), Janne 
Muttik (Gerli Jõgi) ja Ma-
riel Aim (Triin Norman). 
Eripreemia südamliku esi-
tuse eest pälvis Elis Laas-
berg (Livia Kuuskvere).

Kõige väiksemaid kõige 
rohkem

Noorimas vanuserüh-
mas osales 23 laululast. 
Välja anti viis auhinnalist 
kohta ja neli eripreemiat. 
Kõige rohkem tunnustust 
jagus õpetaja Külliki Levini 
(Külliki Lauluaed) lastele, 
kes köitsid publikut südam-
liku esinemisega, olid laval 
vabad ning teatraalsed. Jul-
gelt ja emotsionaalselt esi-
nesid vahvad poisid 6 aas-
tane Kristo Saarna (Külli-
ki Levin, 3. koht), Joonas 
Hendrik Mägi (Ursel Oja, 2. 
koht), Paul Tanilsoo (Kül-
liki Levin, lavajulguse eri-

preemia). Omaette klassist 
oli Marta Külaotsa laulue-
situs koos saateansambliga.

“Ei oleks uskunud, et te-
gemist on vaid noorema va-
nuserühma esindajaga. Kii-
tus õpetajale! Kõik, mis la-
val toimus, oli ühtne ter-
vik,” oli hindamiskomisjon 
Konguta laulutüdruku esi-
tusest vaimustuses.

“See, mida te siin mei-
le pakkusite, oli üdini aus 
ja siiras,” kiitis väikeseid 
lauljaid Airi Liiva. “Väike-
sed apsud, mis esinemisel 
juhtusid, olid tühised. Vä-
ga tublid olid ka need, kes 
preemiat ei saa. Särage roh-
kem! Tõestage, et olete la-
val vabatahtlikult ja tahate 
seda kogu hingest teha.”

 
Enim auhindu Ülenurme

Kõige rohkem auhindu 
noppis konkursilt Ülenur-
me muusikakoooli laulu-
stuudio. Ursel Oja õpilas-

test said laulukonkursil au-
hinnakoha kuus.

“Ursel Oja õpilased jäid 
kohe silma. Väga hinnatud 
lauluõpetajana saab ta mui-
dugi valida, keda õpetab ja 
keda mitte, kuid tema kohe 
süstib lauljatesse seda mis-
kit...,” märkis Anne Kasesa-
lu.

Päevajuht Peep Puis rää-
kis laulude vahele humoori-
kaid loodusteemalisi looke-
si ning märkis ära ka palju-
de lauluõpetajate huvitava 
seose loodusega perekon-
nanimede kaudu – Oja, Jõ-
gi, Mets, Sinikalda, Kuusk-
vere, Kasesalu, Roosaar, 
Pääsuke.

Lauluvõistlus 
kaheosaliseks

Hommikul kell üksteist 
alanud laulupäev oli tund 
aega pikem kui eelmisel 
aastal ja lõppes õhtul kell 
kuus. Viimasena üles astu-
nud 15-17 aastaste vanuse-
rühma esinemiseks oli nii-
gi napp publikuhulk kaha-
nenud peaaegu olematuks.

“Lauluvõistlus on kuju-
nenud väga populaarseks, 
võiks teha selle juba ka-
hes osas, eelvooruga,” ar-
vas Kasesalu. “Lõppvõistlus 
oleks siis pidulik kontsert, 
kus on ka palju publikut. 
Seal näeksid väikesed lau-
lulapsed ka vanema vanu-
serühma lauljaid. Seekord 
oli kurb, et tõeliselt naudi-
tava kontserdi andnud va-
nema vanuserühma esine-
misel viibis saalis juba suh-
teliselt vähe publikut.”

Laste laulustuudiote hul-
gas populaarsust kogunud 
lauluvõistlus on kahjuks ee-
male tõrjunud tavakooli-
de lauljad. Seekord osalesid 
vaid Rõngu keskkooli lap-
sed.

Laval tuleb hea välja 
näha

Lisaks meeliköitvale lau-
luesitusele pakub vaataja-
le alati visuaalset naudin-
gut ka laulja riietus, mida 
aga nii mõnigi noor laulu-
konkursil esinenu kahjuks 
tähelepanuväärivaks ei pi-
danud.

“Tegemist on ju ikkagi 
kontserdiga ning kui laul-
ja tuleb lavale, siis peaks 
ta ka kontrollima, mismoo-
di välja näeb,” märkis Kase-
salu. “Nii mõnigi jookseb la-
vale talvesaabas jalas, dres-
sipluus seljas... Igapäevased 
trendiriided ei tarvitse la-
vale sobida.”

Laulupäevale panid ilusa 
sügiskuldse punkti publiku 
soovil veelkord lavale astu-
nud Elise Ustav ja Karmen 
Rõivassepp.

Laulukonkursi helimees 
oli Marko Hõrak, lavaku-
junduse tegi õpetaja Kaie 
Lepp. Lauluõpetaja Malle 
Suiste kantseldas saali uk-
sel edasi-tagasi sebimist, 
edastas Peep Puisile re-
gistreerimislauast värskeid 
andmeid ning saatis laulu-
lapsi klaveril. Auhindadeks 
jagati raamatuid ja loodus-
kalendreid, kõik esinenud 
said tänukirja. Laulukon-
kurssi toetas Elva linnava-
litsus ja kultuurikeskus Si-
nilind.

Sügis paneb laulud kõlama

mis juhtus
Vargus

Ajavahemikul 14.-17. 
oktoober varastati Ran-
nu vallas Vallapalu kü-
las asuvalt kinnistult 

murutrimmer Oleo-Mac, 
rohulõikur Partner ja 
mootorsaag Husqvarna. 
Kahju on 7000 krooni.

Õpetaja Gerli Jõgi laulutüdruk Janne Muttik sai Loo-
duslaulu konkursil tulevikulootuse preemia. Fotod: Milvi 
Kapaun

Kas vastab tõele, et Nooruse 13 maja esi-
se parkla ehitusel on linn maksnud OÜ-le Le-
nory olematute tööde eest?

üKs Küsimus

Reno Laidre, Elva 
linnapea:

Nooruse 13 on Elva 
linna suurim korterma-
ja ning 2011. aasta su-
veks saab see maja enda-
le korraliku parkla. Selle 
tarvis on raha eraldanud 
Elva linn (äärekivide pai-
galdus, aluskatte ehitus). 
Järgnevad tööd teosta-
takse soojatrasside vahe-
tusprojekti raames, kaob 
ära parklas olev kõrge ää-

rega kaevudega betoon-
kast. Elanike endi panus 
saab olema viimases eta-
pis paigaldatava asfalt-
katte rahastamisel. El-
va linnavalitsuse ja park-
la alustöid teinud OÜ Le-
nory vahelises arvlemises 
oli mõningaid arusaama-
tusi, kuid need on täna-
seks lahendatud, see tä-
hendab, et linna rahast ei 
maksta kinni töid, mida 
tegelikult tehtud ei ole.

Ursel Oja laululapsed paistsid silma hingestatud lau-
luesitustega. Pildil 11-12 aastaste vanusegrupi võitja 
Laura Danilas.



4 23. oktoober 2010

25. septembril kir-
jutas Elva linnavo-
likokku kandidee-
rinud keskerakond-
lasest Riigikogu lii-
ge Marika Tuus El-
va Postipoisis talle 
omases kõike kriti-
seerivas ja lahendu-
si mitte pakkuvas 
toonis artikli Rõn-
gu Keskkooli puu-
dutaval teemal.

Reno Laidre, linnapea

Artikli üks alustalasid 
oli ilmselge vale. Nimelt 
väitis Marika Tuus, et ko-
haliku omavalitsuse lae-
nuvõtmise reegleid muu-
deti keset mängu, ajal kui 
Rõngu vald oli lepingud 
sõlminud. Rõngu vald sõl-
mis hoonestusõiguse le-
pingu 16.07.2009.a. Val-
la ja linnaeelarve seadu-
se muudatus, millega ko-
hustati omavalitsusi lae-
nuvõtmist rahandusmi-
nisteeriumiga kooskõlas-
tama, võeti vastu 2009.a 
märtsikuus. On ilmselge, 
et keskerakondlasest Rii-
gikogu liige Marika Tuus 
valetas Elva Postipoisis.

Olgugi, et eksimus oli 
väga põhimõtteline, võis 
see siiski olla inimlik viga 
ning asja võinuks unusta-
da. Lugu võttis aga soo-
tuks veidra pöörde siis, 
kui Elva linnapeana saat-
sin Marika Tuusile eksi-
musele tähelepanu juh-
tiva e-posti. Vastus tuli 
enam kui kummaline. Ni-
melt üritas keskerakond-
lane õigustada ennast as-
jaoluga, et keset mängu 
reeglite muutmine tähen-
dab seda, et vallaeelarve 
oli vastu võetud.

Juhtisin taas kord ek-
sinud riigikogulasele tä-
helepanu, et valla ja lin-
naeelarve seadusesse vii-
di parandus sisse märt-
si alguses, vald võttis 
eelarve vastu aga märt-
si lõpus. Järjekordne va-
le Marika Tuusilt. Muide, 
Internetis olevate andme-
te põhjal ei sisalda vastu-
võetud vallaeelarve rida-
gi kooli hoonestusõigu-
se ega selle rahastamise 
kohta.

Saatsin Marika Tuusi-
le järjekordse e-posti, kus 
juhtisin veelkord tähele-
panu vastuoludele tege-
likkuse ja tema väide-
te vahel. Minule saabu-
nud vastuskirjas üritas 
proua Tuus õigustada en-
da väiteid asjaoluga, na-
gu oleks Rahandusminis-
teerium saatnud Rõngu 
vallale kirja siis, kui kooli 
ehitusega oldi juba algust 

tehtud. Juriidiliselt algas 
kooli ehitus hoonestusõi-
guse seadmisega, mis toi-
mus pärast seda, kui val-
lale hoiatuskiri saadeti.

Riigikogulase poolt 
väidetu põhjal alusta-
ti ettevalmistustööde-
ga 2009. aasta jaanua-
ris. Seda asjaolu põgusalt 
täpsustada soovides ilm-
nes huvitav asjaolu. Ni-
melt algasid ehitustööd 
2009. aasta juunis, hoo-
nestusõiguse leping sea-
ti aga 2009 juulis. Kuidas 
saab küll selline asi või-
malik olla, et hoonestus-
õigus vormistati n-ö ta-
gant järele?

Järjekindla inimesena 
soovisin riigikogulaselt 
vastust küsimusele “miks 
te valetate?”. Seepeale 
sain aga süüdistuse osali-
seks, nagu oleksin endise 
Rõngu vallavolikogu esi-
mehena vastutav Rõngu 
kooli halva käekäigu pä-
rast.

Olin vallavanemana  
Rõngu valla juhtimise-
ga seotud alates 2003. 
aasta algusest kuni Rõn-
gu vallavolikogu esimehe 
ametist lahkumiseni 26. 
veebruaril 2008. Sel ajal 
olid minu suurimateks 
saavutusteks tasakaalus 
ja perspektiivne eelarve, 
hoolivus vallaelanikest 
ning võimetekohased in-
vesteeringud nagu Rõn-
gu raamatukogu ja Rõn-
gu keskkooli spordisaal.

Vallavalitsusega koos 
moodustasime korteri-
ühistuid, tõime maapiir-
kondadesse Interneti, ehi-
tasime teid. Rõngu vald 
oli juhitud hästi ja tema 
maine oli hea.

6. märtsil 2008 sai 
Rõngu vald uue voliko-
gu esimehe. Vallas 2009. 
aastal toimunud sünd-
muste osas lasub vastu-
tus otsustamise juures ol-
nud inimestel. Seega va-
letas proua Tuus jälle.

Pakkusin Rõngu val-
lale välja konkreetsed la-
hendused kooli remon-
diks: jagada kooli ehi-
tus kaheks etapiks, teha 
I osa 2008 suvel ning II 
osa 2009 suvel. Kooli re-
noveerimiseks oleks tul-
nud küsida toetust KOIT 
programmist. Kahjuks ei 
võtnud toonased vallaju-
hid mind kuulda, tuues 
põhjenduseks, et projek-
ti jagamine on keeruline 
ja ehitus läheb kallimaks.

Tuleb aru saada, et kõi-
ge kallim väärtus on lap-
sed, nende hea haridus ja 
kaasaegne õpikeskkond. 
Paralleelselt kooli pro-
jektiga ehitas vald endale 
uued haiglahooned. Kaks 
sedavõrd suurt investee-
ringut ei ole väikesele 
vallale jõukohased ning 
valik tulnuks teha kooli, 
mitte haigla kasuks.

Mul on väga kahju, et 
aastatel 2008-2009 valda 
juhtinud inimesed osu-
tusid ebapädevaks ning 
selle tulemusena peavad 
kannatama lapsed, vane-
mad ja koolitöötajad.

Üha karmimaks 
muutuv sügis on just 
õige aeg rääkida vei-
di sellest, mis mõte-
tes ja südamel.

Leelo Suidt,  
Elva linnavolikogu esimees

Linna teed ja tänavad 
on enamuses taastatud, s.t 
vee ja kanalisatsiooni esi-
mesed projektid hakka-
vad  lõppema ning suur vi-
risemine kaevamiste üle 
kaob minevikku. Ees oo-
tavad Mahlamäe ja Peedu 
piirkonna kanaliseerimis-
projektid. Väga loodan, et 
Emajõe Veevärk, kes se-
da kõike koordineerib, tel-
lib ja üle vaatab, on saa-
nud kogemusi, mis aita-
vad edukamalt kogu pro-
jekti lõpetada. See on El-
vale suurim projekt nii ra-
haliselt kui teostamiste 
poolest ja usun, et kui kõik 
on valmis, oleme rahulole-
vad, sest puhas vesi ja oda-
vam kanalisatsioon ning 
ka puhas loodus on ju sel-
le suure teo eesmärk.

Valukohti on loomuli-
kult veel parandada – sel-
lepärast kutsusime ka ini-
mesi teavitama, kus mida-
gi kaevamiste käigus veel 
ripakil on, sest võib-olla 
tõesti ei jõua linnaamet-
nikud igale meetrile linna 
maale, kuigi peaksid.

Meie metsapargid, mil-
le teemat on ka volikogu 
liige Rein Kuresoo pide-
valt üles tõstnud (seda on 
teinud ka kodanikud Aar-
ne Kähr, Rein Rinne jt.) on 
jätkuvalt mureprobleem. 
Torm tõestas, et enamus 
meie puid on haiged ja lin-
naruumi korrashoidmi-
seks ja kaunimaks muut-
miseks ei aita ainult oks-
te lõikamisest ning üksi-
kute puude raiest. Elva 
parkmetsadele tuleb te-
ha põhjalik analüüs ning 
haiged ja väheväärtusli-
kud puud maha võtta, mis 
ei tähenda, et vähendame 
rohelust. Loomulikult tu-
leb põhjalikult paika pan-
na uute puude istutamine, 
parkide kujundamine jms.

Linna heakorra 
eeskirjadest

Usun, et iga kodanik 
teab-tunneb linna heakorra 
reegleid, kus öeldakse, et ei 
tohi kaaskodanikke häiri-
da, on nõuded kodulooma-
de hoidmiseks, oma krun-
di piirkonna korrashoidmi-
sest… Aga neid nõudeid ei 
täideta sageli ja tulemu-
seks...? Ei olegi midagi, sest 
Elva linn on heatahtlik, 
piirdub vaid hoiatustega. 
Paraku on elu näidanud, et 
need ei aita alati meil kor-
da saavutada. Osa linlasi ei 
korista koerte järelt, ei re-
gistreeri neid ega saa aru, 
et koduloomad ei tohi kaas-
kodanikke häirida. Ei hool-
data talviseid libedaid teid 
ega koristata langenud leh-
ti (ka mõned ettevõtted), 
rääkimata krundi omani-
kest, kes Elvas ei elagi. Ka 
suvised õhtused-öised pi-
dutsemised on sageli reeg-
litest väljunud, aga trahve 
ei ole ette nähtud. Loodan, 
et lisaks hoiatustele aita-
vad trahvid rohkem. Linna 
heakord on ka linna visiit-
kaart.

Nüüd on linnavalitsus 
mulle andnud lubaduse, et 
heakorraeeskirjade tagami-

se korraldamine, ka trah-
visüsteemi välja töötami-
ne ning linna heakorra kui 
visiitkaardi korrastamine 
saab vähemalt uuel eelar-
veaastal teoks. Ja jätkuvalt 
olen seda meelt, et linn va-
jaks kasvõi projektipõhiselt 
aednikku või haljastajat või 
arhitekti (mis iganes nime 
all), tööpõlluks oleks linna 
haljastuse – metsparkide-
hoonete-tänavate väljanä-
gemise planeerimine, juh-
timine, kujundamine.

Juba nõukogude ajal oli 
raudtee riik riigis ja koha-
ti tundub, et nii see jätkub. 
Üle raudtee saime küll pa-
randatud tingimusi ratas-
tele ja lapsekärudele, kuid 
nn endine perroon on ik-
ka korda tegemata, raud-
tee territooriumil asuv to-
rude süsteem ja puhastus 
on linna õlgadele lükatud. 
Siit need pidevad Vaikse tä-
nava elanike kaevude uju-
tamised. Kaua võib? Kor-
da sai vähemalt jalakäijate 
tee raudteest veetorni poo-
le, ka võsalõikus, kraavi-
de korrastamine parandas 
olukorda.

Veidi poliitikast
Sotsiaalkomisjoni esi-

mehe vahetus oli ainult tõl-
gendamise küsimus ja tege-
likult ei midagi erilist siin 
poliitikamaastikul. Koa-
litsioon saab ja võib teha 
ning korraldada linna juh-
timist nagu paremaks peab 
või nagu koalitsioonile-
ping ütleb ja seadusand-
lus ette kirjutab. Kui kee-
gi koalitsioonist lahkub, 
peab ta selle võimalusega 
alati arvestama, et kaasa-
rääkimine on võimalik-va-
jalik, kuid ei anna eriti tu-
lemust. Nii muide väitsid 
hiljuti Kesknädalas Urmas 
Arumäe ja Oksana Selenjo-
va Viimsi Keskerakonnast, 
minnes opositsioonist koa-
litsiooni. Tsiteerin: “Kahe 
inimesega ei tee me 21 liik-
me hulgas ilma, aga kõigi-
le peaks olema selge see tõ-
siasi, et opositsioonis olles 
valimislubadusi tulemusli-
kult täita ei saa, ole nii tub-
li ja töökas kui soovid.”

Ma pole aru saanud, mis 
tähendab, et koalitsioonis 
ei saa oma arvamust ütel-
da, et “pead laulma ettean-
tud laulu”? Ma ei ole kuna-
gi pidanud suud kinni hoid-
ma ja pole ka hääletanud 
vastu oma südametunnis-
tust.

Pidevalt tuleb oposit-
siooni süüdistusi, et linna-
asutuse juhid, sealhulgas 
mina ja Elva Varahaldu-
se juht Heiki Hansen ei to-
hiks juhtida volikogu ega 
komisjoni, kuid otseseid 
süüdistusi ega fakte ei ole 
kunagi lisatud. See on ja-
bur. Seaduslikult on samuti 
kõik korrektne ja ma ei saa-
gi aru, milles see nurin, et 
asutuse juhid ei võiks voli-
kogu juhtivatel kohtadel ol-
la. Mida siin kardetakse?

Püüan seista edaspidi-
gi selles meeste maailmas 
enam kultuuri, hariduse ja 
teiste nn pehmete valdkon-
dade eest. Tegelikult ei saa 
asutused eriti midagi kurta 
ja pole seda kunagi teinud-
ki – oskavad ka napima eel-
arvega alati toime tulla, pi-
gem on linna majandamise 
rida (teed-tänavad-haljas-
tus-korrahoid) alarahasta-
tud ja seda ka riigipoolsest 
teedele vähendatud sum-
made tõttu. Ent loomulikult 
tuleb osata ka eelarveid lu-
geda, prognoosida, laenu-
koormusi silmas pidades 
arvestada linna kui tervi-
ku vajadusi ning läbi aren-
gu- ja tegevuskava ning 
eelarve arendada ja vasta-
valt võimalustele ellu viia. 
Linna areng ikka eelkõi-
ge. Järgmine eelarveaas-
ta saab Elva linnale raske 
olema, sest ees võivad siis-
ki olla suuremad kärped. 
Suurt kiitust vajavad meie 
ettevõtted, sest töökohtade 
hoidmine ja juurde loomine 
on toeks ka linna eelarvele. 
Novembrikuu toob Elvasse 
taas kunstikuu, mis on tul-
vil jälle erinevaid näitusi, 
töötubasid, üritusi – jälgige 
reklaami.

Koos kunsti- ja hingede-
kuuga jõuame peagi jõulu-
desse, et teha veel viimased 
kulutuse Eesti oma rahas.

 
Toimetaja Sirje Veldi Tel. 730 9899 
e-mail: epoiss@kodu.ee

Toimetusel on õigus kaastöid toimetada ja lühendada nende selguse huvides. Kaastöid ei retsenseerita ega tagastata. 
Toimetus ei vastuta reklaamide ja kuulutuste sisu eest. Elva Postipoiss on Eesti Ajalehtede Liidu liige. Kaebuste korral 
ajalehe sisu kohta võite pöörduda Pressinõukogusse pn@eall.ee või tel. 646 3363

Väljaandja OÜ Elva Postipoiss, Elva, Kesk 32, juhataja Kersti Koosa. 
Toetaja Elva Linnavalitsus. Kuulutuste vastuvõtt E, T, K kella 9-17 raekojas 
Kesk 32 tuba 209. Kujundaja-küljendaja Kristina Kütt. Trükk AS Võru Täht

Linnast ja poliitikast

Koalitsioon 
võib korraldada 
linna juhtimist 
nagu paremaks 
peab või nagu 
koalitsioonileping 
ütleb ja 
seadusandlus ette 
kirjutab.

Riigikogulase valed  
linnaelanikele ja linnapeale



23. oktoober 2010 5

26. oktoobril 60. juu-
belit tähistavat Kal-
le Kukke on kogu 
elu saatnud armas-
tus spordi vastu, ta 
on püüdnud spordi-
pisikuga nakatada ka 
oma lapselapsi.

Mare Nõmmik

Milliseid mõtteid te-
kitab sinus 60. juubel?

50. juubelit pidasin siis-
ki tähtsamaks, sest elatud 
sai ikkagi pool sajandit. Tä-
na aga ütlen, et ega elus mi-
dagi ju ei muutu. Number 
kuus ja selle taga olev üm-
margune null tähendavad 
seda, et hakkan varsti pen-
sioniikka jõudma.

Meie ühiskonnas võib 
mõnigi mees tunda end ju-
ba 50 aastaselt vanana. Eri-
ti siis, kui ta istub kodus 
oma elu ja valitsust kiru-
des ning leiab, et tema elus 
ei ole midagi head. Paljud 
60 aastased mehed on tööst 
väsinud, stressis või töötud 
ega hoolitse oma tervise 
eest. Õnneks suudavad pal-
jud tunda elatud aastatest 
rohkem rõõmu kui kibestu-
mist ning tunnevad end jät-
kuvalt 50 aastasena.

Mida said eluks kaa-
sa oma vanemateko-
dust?

Vanematekodust, Abja-
Paluojalt, sain palju tarku 
õpetussõnu isalt ning pal-
ju kodusoojust ja hellust 
emalt. Neid sõnu kuulsin 
siis, kui ma esimese klassi 
poisina proovisin salaja isa 
tagant võetud suitsu ja sel-
lega vahele jäin või kui olin 
joonud kodus enne lasteae-
da minekut koduõlut ning 
seal siis tüdrukuid kiusa-
nud. Siis need isa õpetussõ-
nad tulidki ja neist on mul-
le edaspidises elus palju ka-
su olnud.

Oled pikka aega töö-
tanud klaasitööstuses. 
On klaasil sinu jaoks 
mingi eriline võlu?

Olen töötanud mõnda 
aega ka mööblitislerina, 
kuid see töö oli väga ükslui-
ne, sest kogu aeg kordusid 
ühed ja samad igavad töö-
operatsioonid ning ma lah-
kusin sellelt töölt. Viimased 
20 aastat olen töötanud põ-
hiliselt klaasitööstuses, neli 
viimast aastat Marepleksis 
klaasitootmises.

Marepleks saab hak-
kama klaasi töötlemisega 
kõikvõimalikul moel ja vii-
sil, ehk siis klaasi lõikami-
se, puurimise, matistami-
se, lihvimise, karastamise 
ja lamineerimisega.

Ise töötan klaaspakettide 
valmistamise liinil. Töö on 
küll füüsiline, kuid see on 
mulle meeldima hakanud. 
Kuigi mõnele võib tundu-
da, et klaas on lihtsalt üks 
läikiv materjal, on olemas 
väga palju erinevaid klaa-
sisorte ning see muudab töö 
vaheldusrikkaks ja ei tekita 
rutiini.

Kuidas tuli sport si-
nu ellu?

Me sportisime koos 
naabripoistega juba kooli-

vaheaegadel. Algkoolis te-
gime ise puidust oda ning 
loopisime seda põllul. Tõ-
sisemad treeningud alga-
sid Rakvere spordikallaku-
ga internaatkooli 7. klassis 
ning tulemused tulid kiires-
ti. Odaviskes oli minu ni-
mel Rakvere rajooni noor-
terekord, ka kergejõustiku 
teistel aladel olid tulemu-
sed head.

1965. aastal tulin 13-
14 aastaste vanuseklas-
sis Eesti NSV noortemeist-
riks neljavõistluses, püsti-
tades võistluse käigus tule-
musega 46,26 meetrit oda-
viskes rajooni noorterekor-
di. Pärast 8. klassi lõpeta-
mist pidin tööle minema 
ning töö kõrvalt tuli käia ka 
keskkooli kaugõppeosakon-
nas. Kõige selle tõttu vähe-
nes treeningute maht. Sel-
lest hoolimata tulin 1969. 
aastal Eesti NSV juuniori-
de meistrivõistlusel kuuli-
tõukes pronksmedalile ja 
1970. aastal odaviskes hõ-
bemedalile.

Milline on odaviska-
jate seis Eesti spordi-
maastikul täna?

Andrus Värnik on lati lii-
ga kõrgele ajanud ning rah-
vas loodab seetõttu oda-
viskajatelt liiga palju. Aas-
ta-aastalt kerkib küll esile 
noormehi, kes viskavad oda 
80 meetrit, kuid millegipä-
rast tekivad neil väga kii-
resti vigastused. Kui need 
pole ravitavad, on see noor-
mees spordi jaoks kadu-
nud. Loodan siiski, et tule-
vikus odaviskajate tase tõu-
seb, odaviskajatele on järel-
kasvu oodata ka Elva noor-
te hulgast.

Unistused küll muu-
tuvad aastatega, kuid 
nad ei kao?

Suuri unistusi ma enda-
le ei loo, tahan, et minu lap-
selapsed saaksid hea hari-
duse ja et neil kõigil läheks 
elus hästi. Soovin, et minul 
ja abikaasal oleks nii pal-
ju tervist, et me jõuaksime 
13 aasta pärast ära pidada 
kuldpulmad ja et mul endal 
õnnestuks käia spordivete-

ranide kergejõustiku maail-
mameistrivõistlustel ka väl-
jaspool Euroopat, Aafrikas 
või Austraalias.

Mida on toonud sinu 
ellu vanaisa roll?

Palju rõõmu. Mul on 
kolm toredat lapselast Ja-
nis, Karl ja Joosep, kellega 
koos veedame palju aega, 
käime jalutamas, spordiüri-
tustel ja ujumas. Poisid on 
kõik spordis andekad, kaks 
vanemat mängivad jalgpal-
li. Tahaksin, et nad kõik te-
geleksid vähemal või suure-
mal määral spordiga, sest 
see kasvatab neis distsiplii-
ni ja tahtekindlust.

Kas ka sinu vaba aeg 
kulub põhiliselt spor-
dile?

Kõik kodused meeste 
tööd on minu õlul. Sisustan 
oma aega ka lugemisega, 
kuid samas tunnistan, et 
sport võtab minu elust ehk 
isegi liiga palju vaba aega.

Marepleksi firmas on 
väike lauatennise klubi 
ning juhataja Tõnu Aigro 
võimaldab meil klubi saa-
li kasutada tasuta. Seega 
on kujunenud nii, et talvel 
mängin põhiliselt lauaten-
nist, aga suvel tegelen ker-
gejõustikuga.

Vabariigis eksisteerib 
kergejõustiku veteranide 
klubi, kuhu kuulub üle 200 
liikme ja kus toimub palju 
spordiüritusi, kus osalen ka 
mina. Vajaduse korral olen 
kaitsnud Elva linna spordi 
au lauatennises, kergejõus-
tikus ja mälumängus.

Kust ammutad ener-
giat, et nii heas sport-
likus vormis püsida?

Põhiline energia tulebki 
spordi ja lastelastega tege-
lemisest.

Kas sa oled õnnelik 
inimene?

Arvan, et olen. Õnn ei 
peitu rahas, vaid perekon-
nas, sest elan koos peret-
hoidva ja tasakaaluka abi-
kaasaga ning meil on kaks 
toredat tütart ja kolm lap-
selast. Õnn on see, kui saan 
olla neile hea vanaisa.

juuBilaR Sportlik vanaisa Kalle Kukk

Õnn ei peitu rahas, 
vaid perekonnas

10 aastat

tEadEKalle Kukk paneb ka täna oda korralikult lendama, kuid 
rekordit enam välja ei vea. Foto: Mare Nõmmik

liNNaValitsusE istuNG
19.10 otsustati:
Väljastada kirjalik 

nõusolek vee ja kana-
lisatsiooni liitumisrajati-
se väljaehitamiseks aad-
ressil: Aia tn 3, Laane tn 
21, Saare tn 2, Uus tn 2, 
Vaikne tn 1, Valga mnt 
25a, Valga mnt 25c.

Väljastada kirjalik 
nõusolek kanalisatsioo-
nirajatise väljaehitami-
seks aadressil: Kure tn 1.

Lugeda korraldatud 
jäätmeveoga mitteliitu-
nuks ajutiselt jäätmeval-
daja aadressil: Laane tn 
26, Suvila tn 57.

Kinnitada Elva Las-
teaia Õnneseen hooleko-
gu koosseis.

Moodustada komis-
jonid aastainventuuride 
läbiviimiseks.

Vabastada OÜ Mih-
kel X teede ja tänavate 
sulgemise maksu tasumi-
sest seoses vee- ja kanali-
satsioonirajatiste ehitus-
tööde teostamisega Lohu 
tänaval ja Konguta teel.

Määrata lapse sünni-
toetus Annika Hõlpusele.

Anda luba Elva AMS-
ile laada korraldami-
seks 13. novembril Sini-
lind parklas; luba MTÜ-
le Elva Jooksusari täna-
vajooksu korraldamiseks 
31. oktoobril; ehituslu-
ba Suvila tn 35 suvila re-
konstrueerimiseks; ehi-
tusluba Uus tn 2 abihoo-
ne rekonstrueerimiseks.

Anda raieluba Laa-

ne tn 18 ja 20 kinnistuste 
vastas tänava maal kas-
vava ühe kasepuu ja ka-
he haavapuu võra kujun-
damiseks; Ristiku tn 3 
kinnistu ees tänava maal 
kasvava ühe tammepuu 
raiumiseks; Heina tn 3 
kinnistul kasvava ühe 
kasepuu raiumiseks; Nu-
ti tn 4 kinnistul kasvava 
ühe tammepuu raiumi-
seks; Põhja tn 7 kinnistul 
kasvava kolme männi-
puu raiumiseks; Tööstu-
se tn 11 kinnistul kasva-
va ühe männipuu raiumi-
seks; Urva tn 10 kinnis-
tul kasvava ühe tamme-
puu raiumiseks; Vaikne 
tn 23a kinnistul kasva-
va kahe männipuu raiu-
miseks; Vaikne tn 35 kin-
nistul kasvava ühe män-
nipuu raiumiseks; Valga 
mnt 22 kinnistul kasva-
va kahe männipuu raiu-
miseks; Valga mnt 1a 
kinnistu ees tänava maal 
kasvava ühe tammepuu 
võra kujundamiseks.

Mitte anda raielu-
ba Pikk tn 18 kinnis-
tul kasvava ühe kasepuu 
raiumiseks; Suvila tn 56 
kinnistul kasvava kahe 
kuusepuu raiumiseks.

Väljastada projek-
teerimistingimused Tam-
sa tee 2 EMT mobiilsi-
de masti ehitusprojekti 
koostamiseks.

Maia Kukk, 
linnasekretär

ELVA POSTIPOISS
294, 20.10.2000

u Minimarket sai viie 
aastaseks ja pidas oma 
sünnipäeva, nagu Elvo 
Kaubanduses kom-
beks, nädal aega.

u Minimarket kuulutab 
välja laste joonistus-
võistluse “Lapsesuu ei 
valeta”.

u Sidekontor saab 
filiaali kesklinna Kesk 
20 majja, lillekaupluse 
Amorella ruumi.

u Umbes 70 Elva haigla 
töötajat ühines Eesti 
Keskastme Tervishoiu-
töötajate Kutseliidu 
organiseeritud õdede 
hoiatusstreigiga. Va-
rahommikune tunnine 
streik ei häirinud oluli-
selt haigla töid.

Elva linnavalitsus pa-
lub linnakodanikel tea-
tada kõigist neile silma 
jäävatest puudustest as-
falteerimise ja haljastu-
se taastamistöödel te-
lefonile 730 9880 (kl 
8-12; 13-17) või saa-
ta info meilile elva@el-
va.ee

Linnavalitsus plaanib 
kalmistu kõrvale, Vaikse 
tänava äärde umbes 1600 
ruutmeetri suurusele ala-
le rajada ühtse kujundu-
sega urnimatmisplatsi. 
Viit erinevat lahendust 
käis eelmisel nädalal lin-
navalitsuses tutvustamas 
Maastikuarhitektuuribü-
roo Terav Kera OÜ juhata-
ja Jane Asper.

Elva kalmistuvahi Im-
bi Väliste sõnul on Elvas 
aastas umbes 150 platsi-
matust, kuid järjest enam 
suureneb nõudmine ka 
urnimatuste järele. Pro-
jekteeritaval urnimatmis-
platsil saab olema mat-
miskohti ligi 720 urnile. 
Samas säilib ka võimalus 
matta urn olemasoleva-
le perekonna matmispai-

gale.
Projekti koos kõigi va-

jalike tehniliste lahen-
dustega loodab Jane As-
per anda linnavalitsusele 
üle 1. detsembriks. Urni-
matmisplatsi rajamiseks 
kulub linnaeelarvest ku-
ni 300 000 krooni ja kõigi 
eelduste kohaselt valmib 
see 2012. aastaks. 

EPP

Elva saab urnimatmispaiga
Jane Asper tutvustab eskiisprojekti. Foto: Sirje Veldi
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lühidalt

Parimatele jagati 
auhindu

17. oktoobril toimusid 
Tehvandi spordikeskuses 
Otepää karikavõistlused 
suusahüpetes. Võisteldi 
K40 mäel. MN12 võist-
lusklassis võitis ülekaalu-
kalt 42,5 meetriste hüpe-
te eest 244,0 punkti tee-
ninud Artti Aigro Otepää 
spordiklubist. Andreas Il-
ves sai 33,5 ja 34,0 meet-
ri pikkuste hüpete eest 
kohtunikelt 170,0 hin-
depunkti ja neljanda ko-
ha. Kevin Maltsev hüppas 
29,5 ja 30 meetrit ning oli 
142,4 punktiga viies.

Meeste võistlusklassis 
tuli kaksikvõit Elva suu-
saklubisse. Parim oli 45 
ja 45,5 meetriste hüpe-
tega 261,6 punkti teeni-
nud Kristjan Ilves. Teise 
koha saanud Karl Must-
jõgi hüppas 42,5 ja 43,5 
meetrit ning sai kokku 
245,2 punkti. Oktoobri-
kuu lõpunädalal lihvivad 
Elva noored suusahüppa-
jad-kahevõistlejad alga-
vaks talvehooajaks vor-
mi Soomes Lahti hüppe-
mägedel. 

EPP

Kaksikvõit Tehvandilt

Kolmapäeva õhtul au-
tasustas Elva linnavalitsus 
ja spordiliit gümnaasiumi 
Puiestee 2 maja aulas sep-
tembrikuul toimunud El-
va Rattakrosside sügissarja 
Olümpiakross 2010 ja jook-
susarja “Elva sügis 2010” 
parimaid. Rattakrosside 
sarjas oli osavõtjaid 62, 
jooksusarjas 92. Kauge-
malt osalejad olid Viljan-

dist ja Valgast. Tubli kon-
kurentsi pakkusid jooksu-
sarjas Elva noortele Kon-
guta kooli õpilased. Viie-
teistkümnest Konguta koo-
li jooksjast jäi diplomita 
vaid üks. Iga vanuseklas-
si kuus esimest said diplo-
mi, kolm paremat ka kari-
ka. Auhinnad said ka et-
tevõtlikud treenerid ja ju-
hendajad – Konguta kooli 

õpetaja Kaie Tali, treenerid 
Jüri Kalmus, Margit Thom-
son ja Arno Lääne ning El-
va gümnaasiumi õpeta-
ja Geil Siim, kellel õnnes-
tus loodusesse sportima 
tuua märkimisväärne osa 
oma klassi õpilastest. Au-
hinnad andsid üle Elva abi-
linnapea Toomas Järveoja 
ja spordijuht Maris Järveo-
ja. Jalgratta- ja jooksukros-

sidel osalenute vahel loo-
siti välja neli Aura kesku-
se priipääset, kuus raama-
tut raudsest spordimehest 
Richard Antonist, meepurk 
ja šokolaaditahvlid. Dip-
lomid-karikad käes, ootas 
spordirahvast kaetud laud 
suupistete ja kringliga.

Milvi Kapaun

15.-17. oktoobril Šo-
timaal toimunud IRC 
sarja eelviimasel eta-
pil lõpetasid Karl 
Kruuda - Martin Jär-
veoja absoluutarves-
tuses viienda koha-
ga.

Milvi Kapaun 

Esimese võistluspäe-
va õhtul kahe kiiruskatse-
ga alanud Šoti rallil läbiti 
kokku kaksteist katset ko-
gupikkusega ligi 200 ki-
lomeetrit. Kolmepäevasel 
võidukihutamisel läbiti 814 
kilomeetrit. Suzuki Swift 
S1600 võistlusmasinal sõit-
nud Kruuda - Järveoja olid 
parimad kaherattaveolis-
te masinaklassis ning võit-
sid esikoha A6 masinaklas-
sis. Teine Eesti rallipaar 
Siim Plangi - Marek Sara-

puu (Honda Civic Type-R) 
kaotas kaasmaalastele kok-
kuvõttes 31,4 sekundiga ja 
sai kuuenda koha. A7 ma-
sinaklassi arvestuses saa-
vutati esikoht. Šotimaa ral-
li võitnud Soome rallipaa-
rile Juho Hänninen - Mik-
ko Markkula (Škoda Fabia 
S2000) kaotasid eestlased 
üle 14 minuti.

Käesoleval nädalavahe-
tusel sõidab Martin Jär-
veoja Hispaanias Kataloo-
nia MM rallil Juunior WRC 
etapil koos Martin Kangu-
riga. Juunioride maailma-
meistrivõistluste arvestus-
se kuuluval rallil on sõit-
jale kehtestatud vanusepiir 
18 eluaastat ning Martin 
Kangur asendab sellel ral-
lil 17 aastast Karl Kruudat. 
JWRC arvestuses on Kruu-
da - Järveoja hetkel kol-
mandal kohal.

Kruuda-Järveoja Šoti rallil esiviisikus

Karl Kruuda (paremal) ja Martin Järveoja Honda Racing 
noorteralli Eesti meistrivõistluste teisel etapil Rakve-
res, kus võistlusautoks oli Honda Civic Type-R. Foto: 
Timo Anis

Rattakrosside sügissarjas kõige väiksemate vanuseklassis hõbekarika saanud nelja-aastane Lennart Joonas Oet-
jen ema Tiina julgustamisel abilinnapea Toomas Järveojalt karikat vastu võtmas. Foto: Milvi Kapaun
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Täname kõiki, 
kes toetasid meid kalli 

Raivo Väli 
kaotuse leinas.

Abikaasa, poeg perega 
ja pojatütar Janne

Sügav kaastunne 
Aino Jürgensile perega 

kalli venna
KaRl Klaasi
kaotuse puhul.

Elva haigla eksmeedikute klubi

Tulen ja ostan kasutatud raa-
matuid. Raha kohe. 734 1901
Müüa pikad küttepinnud. 5399 
9140
Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800; 529 2305
Müüa puitbrikett, kaminapuud, 
kütteklots. 528 9398
Müüa kasutatud rehve ja velge-
sid. 5346 2990
Müüa lõhutud küttepuid. 5639 
2295
Müüa puit- ja turbabriketti koju-
toomisega. Tel. 506 6684
Müüa lõhutud küttepuid. Tel. 
509 3453
Müüa küttepuud. Kask, 40 cm. 
5345 0892
Müüa kamina-pliidipuud võrk-
kotis. H. al. 17.- kott. 5632 8751
Müüa ehituslik saematerjal, 
lauad, prussid. 5399 9140
Müüa soodsa hinnaga sealiha. 
Info tel. 505 9151
Müüa toidukartulit 3.90 kg. 
Toon kohale. 5330 7661

Ohtlike puude raie. 5810 8597
OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509
Ohtlike puude langetamine. 
5801 6373
Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607
Freesimis- ja treimistööd. Silind-
rite remont. 529 1979
Elektritööd, väravaautomaatika, 
digi-TV, õhk-soojuspumbad ja 
konditsioneerid – müük ja pai-
galdus. www.mano.ee 520 8970
Soodsad laenud. www KIIR-
LAEN24.ee. TASUTA info 800 
2424
Korstnapühkija, töö tolmuime-
jaga, võimalik puhastada ka alt 
üles. www.tahmatont.ee, tel. 
5392 9445
Elva Pesumaja (Tuletõrje 4a) 
avatud E-R 8-18, tel. 731 0001; 
5699 9818
Viin tasuta ära teie rauakola 
(akud, pliidid, pesumasinad, ra-
diaatorid, prügikastid, aiavõrgud 
jne). Üle 150 kg hind kokkulep-
pel. Autoromud al 500.- tk. 5670 
0489

Üürile anda Kesk 17 II korrusel 
äriruum suurusega 65m², 20kr/
m². 501 2888
Üürile anda äripind, Kesk 35 
Elvas, pindalaga 40 m². Info tel. 
735 6869 või 528 3612
Soodsalt üürile anda kaupluse-
ruumid 25kr/m². 503 2954
Üürile anda 1-toal. korter Elvas. 
503 0434
Üürile anda 4-toal. krt. Rõngus. 
Tel. 5564 6527
Müüa kinnistud Tartumaa, Nõo 
alevik, Männiku 1611-2589 m². 
Hind al 22.-/m². Info 5345 6498

Südamlik kaastunne 
Ailile ja Sirlele perega 

kalli abikaasa, isa, 
vanaisa ja äia

hEiNO PRuuNusE
kaotuse puhul.

Kadi, Lili, Luule ja Ülo

Järgmise aasta 1. 
jaanuari saabudes 
vahetub Eestis käi-
belolev raha – 1992. 
aasta juunist kasu-
tuselevõetud kroo-
ni asemele tuleb eu-
ro ehk Euroopa ühis-
raha. Kuna raharing-
luse toimimisel on 
pankadel kanda täh-
tis roll, siis on kind-
lasti hea teada, mida 
tähendab eurole üle-
minek pangaklienti-
dele.

Katrin Talihärm,  
Eesti Pangaliidu 
tegevdirektor

Kõigepealt tuleb öelda, 
et pangaklientidele on üle-
minek tehtud lihtsaks. Ak-
tiivsed pangakliendid, kes 
hoiavad raha kontol, ei va-
ru suuri summasid sulara-
ha koju ning maksavad iga-
päevaselt pangakaardiga, ei 
pea tegema euro tulekuks 
erilisi ettevalmistusi. Juhul 
kui teil on kodus suurem 
kogus Eesti sente, siis soovi-
tame need novembri lõpuks 
kampaania “Too mündid 
panka!” käigus panka tuua. 
Kampaania käigus on mün-
tide töötlus ja oma kontole 
kandmine või vahetus pa-
berraha vastu tasuta. Juhul 
kui hoiate kodus suuremat 
summat sularaha, siis saate 
sama pangaskäiguga selle 
kontole panna. Kontol ole-
vad kroonid vahetab pank 
1. jaanuaril juba ise teenus-
tasuta ja ametliku kursiga 
eurodeks.

Need, kes eelistavad su-
laraha, saavad alates 1. det-
sembrist pankades kroo-
ne teenustasuta ja ametliku 
kursiga eurodeks vahetada.

Kroonimüntide ja -ku-
püüride vahetuse võimalus 
säilib ka hiljem: kommerts-
pangad teevad seda 2011. 
aasta suveni kõigis sularaha 
teenust pakkuvates konto-
rites ja pärast seda piiratud 
kontorivõrguga, Eesti Pan-
gas saab aga kroone vaheta-
da tähtajatult.

Kliendid ei pea minema 
panka, et muuta oma lae-
nu-, pangakaardi- või tei-
si lepinguid. Euro kasutu-
selevõtt ei mõjuta lepingu-
te ja muude juriidiliste do-
kumentide järjepidevust ja 
nende tingimusi ega vabas-

ta võetud kohustuste täitmi-
sest, samuti ei anna õigust 
kehtivat dokumenti ühe-
poolselt muuta või lõpeta-
da. See puudutab ka intres-
se: näiteks kui teil on sõlmi-
tud kroonihoius, mille aas-
taintress on neli protsenti, 
siis arvutatakse hoiusesum-

ma küll eurodesse, kuid int-
ress jääb kuni lepingu lõp-
pemiseni endiseks. Kroo-
nilaenude tagasimaksmine 
hakkab toimuma eurodes – 
laenusummad arvutatakse 
pankade poolt ümber sama-
moodi ametliku kursi järgi 
ning tasuta.

Alates 1. jaanuarist ei 
võimalda arveldussüsteem 
enam kroonimaksete tööt-
lemist. Hoiustel olev raha 
arvutatakse ametliku kur-
siga ning tasuta eurodes-
se ja kõik pangaülekanded 
hakkavad toimuma euro-
des. 31. detsembril 2010 on 
pankades tavaline arvel-
duspäev (viimane kliiring 
on kell 18.00), mis tähen-
dab et ka pärastlõunal saate 
veel pankadevahelisi mak-
seid teha.

Kroonilt eurole “üm-
berlülitumisel” on panga-
süsteemid (internetipank, 
makseautomaadid, teletee-
nused, telefonipank, mo-
biilipank jne) osaliselt su-
letud. Teenused hakkavad 
samm-sammult taastuma 1. 
jaanuaril - esimeste seas on 
näiteks internetipangas või-
malik vaadata kontojääki 
eurodes ning algatada pan-
gasisesed maksed. Et väl-
tida pangasüsteemide üle-
koormust, on soovitav mit-
te kohe aasta esimestel tun-
didel uudishimust oma in-
ternetipanka siseneda, vaid 
teha seda siis, kui on tõesti 
vajadus tehinguid teha. Nii-
palju raha kui teil oli pan-
gakontol kroonides, saab 
ametliku kursi järgi ole-
ma ka eurodes. Näiteks 12 
000-kroonine hoius muutub 
766,94-euroseks.

Kõik Eesti ligi 25 000 
kaarditerminali ja kas-
sasüsteemi vajavad eu-
ro tulekul ümberseadista-
mist, kuid tõrked kaardi-
maksetes peaksid olema 
minimaalsed. On võima-
lik, et kõik kaarditermina-
lid ei ole kohe pärast kesk-
ööd valmis eurotehinguid 
tegema. Enne kaarditše-
ki allkirjastamist või PIN-
koodi sisestamist soovi-
tame veenduda, et näida-
tud summa on õiges vää-
ringus - summa eurodes 
on 15,6466 korda väiksem. 
Igaks juhuks ja oma meele-
rahu säilitamiseks hoidke 
alles kaardimaksekviitung.

Alates €-päevast väljasta-
vad sularahaautomaadid ai-
nult eurosid. Kuna sulara-
haautomaatide kaudu las-
takse ringlusse hinnangu-
liselt 80 protsenti euroku-
püüridest, siis on tegemist 
väga suure logistilise välja-
kutsega nii pankade kui Su-
larahakeskuse jaoks. Sel-
legipoolest on võetud ees-
märgiks täita eurodega kõik 
ligi 1000 sularahaautomaa-
ti (ATMi) hiljemalt 48 tunni 
jooksul. Juhul kui automaa-
ti ei ole jõutud euro raha-
tähti veel viia, siis automaat 
sularaha ajutiselt ei väljas-
ta. Olenevalt ATMi tüübist 
saab automaadist uue aasta 
esimestel nädalatel 5-, 10- 
ja 20-euroseid kupüüre, 10-
20 protsenti automaatidest 
väljastavad ka 50-euroseid. 
Lisaks ATMidele tuleb eu-
ro sularaha käibele panga-
kontorite ja jaekaubanduse 
kaudu ning 2011. aasta 1.-
15. jaanuarini saab kroone 
eurodeks vahetada maksi-
maalselt 1000 euro väärtu-
ses päevas ka 179 Eesti Pos-
ti postkontoris.

Pangaliit ja pangad an-
navad lähikuudel ohtralt 
detailsemat infot eurole üle-
mineku praktiliste aspekti-
de kohta, selge on aga see, 
et üleminek on kõige liht-
sam pangakaarti kasutava-
tel klientidel, sest nende ra-
ha on alati õiges vääringus. 
Piisab ühest pangakontori 
külastusest, et panna kon-
tole kodus olevad mündid ja 
sularaha – soovitav on seda 
teha enne detsembrit. Ühes-
ki järjekorras pole vaja seis-
ta – krooni saab euroks va-
hetada tähtajatult.

tÄhtis tEada
u €-päev - 1. jaanuar 2011
u 1 euro = 15,6466 krooni
u Krooni saab kasutada maksevahendina kuni 15. jaanu-
arini, pangakaart on alati õiges vääringus.
u Krooni münte saab eraisik teenustasuta kontole panna 
alates 1. oktoobrist.
u Krooni sularaha saab euro sularahaks vahetada 
teenustasuta alates 1. detsembrist.
u Pangas olev raha vahetatakse automaatselt euroks 1. 
jaanuaril.
u Ühtegi lepingut muutma ei pea - pank arvestab 
teenustasuta kõigi lepingute väärtused automaatselt 
eurodesse.
u Kui teil on küsimusi seoses pangateenustega, siis 
kõige parem on pöörduda oma kodupanka.

ajaKaVa
u 1. oktoober 2010 Pangad alustavad eraisikutelt 
teenustasuta krooni müntide vastuvõttu.
u 1. detsember 2010 Pangad alustavad eraisikute su-
laraha kroonide eurodeks vahetamist.
u 1. jaanuar 2011 Eesti võtab kasutusele euro.
u 1.-14. jaanuar 2011 Krooni ja euro sularaha paral-
leelkäive.
u 1. juuli 2011 Krooni sularaha vahetus läbi piiratud kon-
torivõrgustiku kuni 31.12.2011.a. ning seejärel tähtajatult 
Eesti Panga poolt.

Pangaklientidele tuleb euro rahulikult



23. oktoober 2010

NÄDALALÕPU PAKKUMISED 21.-24. oktoober:

 Tavahind Konsumis
Kohupiimakreem 150g
   (maasika, aprikoosi, mureli) 9.50 6.50 kg/43.33
Sulatatud juust Kaval Ants 200g 13.50 10.50 kg/52.50
Müsli Sante röstitud 350g 21.50 12.90 kg/36.85
Seaguljašš 290g jahutatud 24.90 19.90 kg/68.62
Kartulisalat kg (Maksiköök) 49.90 34.90
Suitsu kaelakarbonaad kg 
   vp. ~300g pakend 89.90 68.90
Tualettpaber Serla Orava 8rulli 2* 34.90 20.90 rull/2.61

ELVA KONSUMIS
ARBIMÄE KONSUMIS

ELVA AjaO-s

UUS VALIK TALVERIIDEID 

JA JALATSEID!

ELVA KONSUMIS

E-EHITUSKESKUS Arbimäel
Laeplaat Panoquik 6mm laius 198mm (erinevad mustrid) 19.90 tk
Laminaatparkett 31 klass 6mm (oliiv, tamm plank, wiaz) 69.90 m²
Elektriradiaator Electrolux 500W 890.-
Elektriradiaator Electrolux 1000W 990.-
Elektriradiaator Electrolux 1500W 1190.-


